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Toimiston vuosi: päällikön tervehdys

”Huh, mikä vuosi!” Kun vuotta 2024 katsoo taaksepäin, voi vain 

todeta, että paljon teimme ja paljon saimme aikaan!

Vuotta 2024 värittivät erityisesti Euroopan parlamentin vaalit sekä 

uuden komission valinta ja sen agendan muovautuminen. Vuosi 

merkitsi aktiivista politiikkaseurantaa ja ennen kaikkea 

vahvaa edunvalvontaa niin omin voimin kuin yhteistyössä eri 

verkostojemme kanssa. 

EU-vaikuttamistyötä silmällä pitäen valmistelimme heti vuoden 

alussa yhdessä alueen sidosryhmien kanssa Turun ja Varsinais-

Suomen EU-vaikuttamiskärjet. Niissä korostuvat vihreä 

siirtymä, alueen kilpailukyvyn ja saavutettavuuden kehittäminen 

sekä yleisesti kaupunki- ja aluepolitiikan tavoitteet. Näitä 

tavoitteita pidimme esillä eri yhteyksissä pitkin vuotta. 

Belgian EU-puheenjohtajuuskauden myötä Brysselissä 

järjestettiin paljon isoja EU-tapahtumia, joihin osallistuimme 

aktiivisesti. Pormestari Minna Arve oli mukana jopa kolmen ison 

tilaisuuden avauskeskusteluissa. Pidimme Turun lippua 

korkealla Brysselissä ja toimme esiin mm. Turun 

ilmastotyötä, yritysten kanssa tehtävän yhteistyön 

merkitystä sekä Länsirataa. 

EU-tavoitteemme olivat vahvasti esillä myös toukokuussa 

Turussa järjestämässämme EU-vaalipaneelissa, johon 

osallistui laaja joukko nimekkäitä turkulaisia ja 

varsinaissuomalaisia ehdokkaita. 

Euroopan parlamenttivaalit menivät maakunnan kannalta 

todella hienosti, saimmehan Turusta kaksi omaa meppiä 

parlamenttiin. Kokonaisuudessaan parlamentti kääntyi 

vahvasti oikealle, kun kolmannes mepeistä edustaa laita- tai 

äärioikeistoa. Tämä merkitsee jatkossa uudenlaisia 

painotuksia eurooppalaisessa poliittisessa viitekehyksessä ja 

päätöksenteossa. 

Vuoden mittaan seurasimme Ursula von der Leyenin

kakkoskomission poliittisen agendan muovautumista. Siinä 

missä vihreä siirtymä oli edellisen lainsäädäntökauden 

johtotähti, uudella kaudella painotus siirtyy vahvasti Euroopan 

kilpailukyvyn ja turvallisuuden edistämiseen. Tämä näkyy 

myös EU-rahoituksen suuntautumisessa – jatkossa 

vähähiilisen teollisuuden ja innovaatioiden edistämiseen 

on tarjolla nykyistä suhteellisesti enemmän tukea. 



Meillä Varsinais-Suomessa on paljon osaamista mm. puhtaan 
teknologian, kiertotalouden, biotalouden ja digitalisaation 
saralla. Näitä pitää jatkossa viedä entistä vahvemmin eteenpäin 
myös EU-kentällä. Maakunnan TKI-tiekartta antaa tälle työlle hyvän 
pohjan. Nyt täytyy kääriä hihat ja ryhtyä toimeen, jotta olemme 
valmiita viimeistään uuden EU-rahoituskauden käynnistyessä 
vuonna 2028!  

Muutenkin EU-rahoitukseen suunnitellaan suuria muutoksia, ja 
erityisesti rakennerahastot ovat murroksessa. Komission 
tavoitteena uudella rahoituskaudella on keskittää useita EU-
rahoitusohjelmia, mukaan lukien rakennerahastot, yhteen 
kansalliseen kirjekuoreen. Jatkossa rahoitus olisi entistä vahvemmin 
sidottu tuloksiin ja komission ajamiin rakenteellisiin muutoksiin. Mikä 
rooli alueille tässä kaikessa jää, on vielä avoin kysymys. 

On kuitenkin tärkeää puolustaa aluelähtöistä kehittämistä, sillä 
paikallisten innovaatioekosysteemien, pk-yritysten ja korkeakoulujen 
tukemisella on tärkeä roolinsa myös laajemmin EU:n kilpailukyvyn 
kehittämisessä. 

Kuten tekemästämme EU-rahoitusselvityksestä käy ilmi, vuonna 
2023 varsinaissuomalaisten yritysten rahoituksesta 45 % tuli 
rakennerahastoista. Viime vuonna tämä merkitsi yli 8,2 miljoonan 
euron rahoituspottia pk-yritysten kehittämiseen ja erilaisiin 
investointeihin. Jos tämä rahoitusmuoto menetetään, mistä löytyy 
tilalle vastaavanlainen, pk-yritysten kannalta keskeinen 
rahoitusmuoto?  

Saara Nuotio-Coulon 

Toimiston päällikkö

Emme ole yksin huoliemme kanssa. Olemmekin koonneet 

voimamme muiden Brysselin aluetoimijoiden kanssa ja 

yhdessä vieneet vahvaa viestiä eteenpäin alueiden ja 

kaupunkien vahvasta roolista EU-tavoitteiden toteuttajana. 

Tämän tulee näkyä EU-agendalla ja tätä myötä EU-rahoituksessa 

myös jatkossa. 

Olemme saaneet äänemme kuuluviin, mutta paljon on vielä 

tehtävänä. Työ siis jatkuu!



Toimiston henkilöstö

Eurooppa-toimistossa työskenteli vuoden 2024 

aikana vakinaisesti kaksi henkilöä: 

• Saara Nuotio-Coulon toimiston päällikkönä ja 

• Miia Paananen-Docx EU-erityisasiantuntijana.

Pysyvän henkilöstön lisäksi toimistossa 

työskenteli vuoden 2024 aikana kolme 

korkeakouluharjoittelijaa Turun yliopistosta:

• Ella Välimäki         4.9.2023-29.2.2024

• Katariina Niskanen 19.2.-14.7.2024

• Siiri Ervasti 2.9.2024-28.1.2025

Lisäksi toimistossa työskenteli työkokeilijana 

agronomi Tero Sarkala 1.10.-30.11.2024 

välisenä aikana. 



Eurooppa-toimisto kuuluu Turun kaupungin johdon tuen 

edunvalvontavastuualueeseen. Toimiston esihenkilönä toimi elokuun 

loppuun asti yhteysjohtaja Matti Niemi ja syyskuusta alkaen vt. 

yhteysjohtaja Karoliina Hidén. 

Eurooppa-toimiston ohjausryhmä on epävirallinen elin, jonka tehtävänä 

on tukea ja ohjata toimiston toimintaa. Ohjausryhmä kokoontui vuoden 

aikana kerran 12.12.2024. Yhteyttä pidettiin pitkin vuotta kuitenkin eri 

tavoin.  

Ohjausryhmän jäsenet:

• Karoliina Hidén, vt. yhteysjohtaja, Turun kaupunki 

• Björn Grönholm, kehittämisjohtaja, Turun kaupunki

• Mika Akkanen, kv. asioiden ja protokollapäällikkö, Turun kaupunki

• Tarja Nuotio, aluekehitysjohtaja, Varsinais-Suomen liitto

• Malla Rannikko-Laine, vt. edunvalvontajohtaja, Varsinais-Suomen 

liitto

• Sonja Palhus, kv. asioiden päällikkö, Varsinais-Suomen liitto

Eurooppa-toimiston ohjaus

EU-POLITIIKAN SEURANTA 

JA EDUNVALVONTA

EU-RAHOITUKSEN TUKI

VIESTINTÄ

TOIMEKSIANNOT

VERKOSTOT JA 

YHTEISTYÖ



Green
Kestävä kehitys, 

ilmasto, ympäristö, 

kiertotalous, 

kaupunkiliikenne, 

innovatiiviset 

ruokaketjut

Blue
Saaristomeri, 

sininen talous, 

matkailu

• Keskustan 

kehittäminen

• Tiedepuisto 

• Kulttuuri 

• Osaaminen

• Yhteisöllisyys

• Hiilineutraalius ja 

resurssiviisaus

• Länsirata

• Saaristomeri

• Puhtaat ratkaisut, 

innovaatiot ja kestävä 

kasvu

• Hyvinvointi ja yhteisöllisyys

• Yhdessä tekeminen ja 

tietoon perustuvat 

päätökset

• Muutosten ennakointi ja 

kasvuhakuinen 

digitalisaatio

• Sininen talous ja uudistuva 

teollisuus

• Innovatiiviset ruokaketjut

• Lääke- ja 

terveysteknologia

Smart
Digitalisaatio, 

älykkäät 

kaupunkiratkaisut

Aluepolitiikka
EU:n alue- ja 

kaupunkipolitiikka

Liikennepolitiikka
Länsirata, 

TEN-T-liikenneverkot, 

CEF-rahoitusväline

Strategiset painopisteet

Turun kärkihankkeet

Turun edunvalvonnan 

painopisteet

Varsinais-Suomen 

maakuntaohjelma

Varsinais-Suomen 

älykkään erikoistumisen 

painopisteet



Kohokohtia vuoden 2024 toiminnasta

Varsinais-Suomen EU-rahoitusselvitys 2023

• Ennätysmäärä, lähes 73 milj. € EU-

rahoitusta alueen toimijoille

Turun ja Varsinais-Suomen 

EU-vaikuttamiskärjet

Turun ilmasto- ja ympäristötyö 

näkyvästi esillä Brysselissä

EU:n tuleva suunta kaupunkien 

näkökulmasta -paneelikeskustelu 

Eurooppa-foorumissa 28.8. 

EU-vaalipaneeli Turussa 7.5.

EU-missioiden vaikuttamistyötä 

Turussa



• Turun ja Varsinais-Suomen EU-tavoitepaperi vuosille 2024-2029 
laadittiin alkuvuodesta Eurooppa-toimiston toimesta. Valmistelussa 
huomioitiin alueen sidosryhmien, kuten korkeakoulujen, Business 
Turun, Turun kauppakamarin sekä Varsinais-Suomen Yrittäjien, 
kantoja pääpainon ollessa kaupunki- ja aluetason näkökulmien 
esilletuomisessa.  

• EU-tavoitteemme liittyvät

1. vihreän siirtymän jatkoon ja siihen liittyviin EU-

rahoitusmahdollisuuksiin,  

2. maakuntamme kilpailukyvystä huolehtimiseen,  

3. alue- ja kaupunkipolitiikan huomioimiseen EU-tasolla sekä  

4. alueen liikenneyhteyksien edistämiseen. 

• EU-vaikuttamiskärjet loivat perustan EU-vaikuttamistyölle, ja niitä 

vietiin vuoden aikana eteenpäin monin eri tavoin mm. lähettämällä 

ne kaikille suomalaisille EU-vaaliehdokkaille. Tämän lisäksi teemoja 

pidettiin esillä järjestämissämme tilaisuuksissa, mm. EU-

vaalipaneelissa sekä Eurooppa-foorumin tilaisuudessa, sekä 

tapaamisissa niin Brysselissä kuin kotimaassa. 

Turun ja 
Varsinais-Suomen 

EU-
vaikuttamiskärjet

2024–2029

Turun ja Varsinais-Suomen 
EU-vaikuttamiskärjet



Turun ja Varsinais-Suomen EU-vaikuttamiskärjet 

01 Green Deal –
Kaupungit ja alueet 

vihreän siirtymän vetureina

1. EU:n on jatkettava ilmastopolitiikan 

edelläkävijänä 

ja vahvistettava luonnon 

monimuotoisuutta. Tulevalla 

kaudella on keskityttävä 

toimeenpanoon.

2. Vaikuttavaa ilmastotyötä 

tehdään kaupungeissa ja alueilla. 

Rahoitusmahdollisuuksien 

takaaminen kaupungeille ja alueille 

on tärkeää.

3. EU:n Green Deal -missiot 

ovat tärkeä työkalu alueille ja 

kaupungeille. Niiden jatko ja 

rahoitus on taattava.

4. Merten ja vesien tilan parantamista 

tulee edistää kokonaisvaltaisesti.

5. EU:n on varmistettava kestävä ja 

kilpailukykyinen ruokajärjestelmä.

02 Kilpailukyky –
Kaupungit ja alueet EU:n 

muutosjoustavuuden ja 

omavaraisuuden vahvistajina

1. Kilpailukyky ja hyvinvointi 

rakentuvat osaamiselle, 

tutkimukselle ja innovaatioille,

jotka syntyvät alueellisen 

tki-ekosysteemin yhteistyön 

tuloksena.

2. Vihreän siirtymän investointien 

vauhdittaminen alueilla edistää 

EU:n yritysten ja teollisuuden 

kilpailukykyä ja taloudellista 

omavaraisuutta.

3. EU:n tulee jatkaa panostuksia 

digitalisaatioon sekä 

mahdollistavien teknologioiden 

innovaatioihin ja käyttöönottoon

eettisesti kestävällä tavalla.

4. Työvoiman saatavuudesta ja 

osaamisesta huolehdittava 

EU-tasolla.

03 Alue- ja 

kaupunkipolitiikka –
Kaupunkien ja alueiden 

EU-rahoituksella vaikuttavuutta

1. EU:n rakennerahoitusta tarvitaan 

kaikilla alueilla investoimaan 

tulevaisuuden kilpailukykytekijöihin.

2. Vaikuttavan kaupunkikehittämisen 

rahoitus on nostettava uudelle 

tasolle.

3. EU:n päätöksenteossa on 

vahvistettava monitasoista 

hallintomallia, jossa kaupungit ja 

alueet otetaan aktiivisesti mukaan 

politiikkavalmisteluun.

04 Saavutettavuus –
Nopeat liikenneyhteydet 

kaupunkien ja alueiden elinvoiman 

sekä huoltovarmuuden takaajina

1. CEF-rahoituksen tasoa kasvatettava.

2. Nopeat raideyhteydet keskiöön: 

Länsirata liikkeelle!

3. Kaupunkien rooli liikennevirtojen 

solmukohtina ja kestävän liikkumisen 

edistäjänä huomioitava vahvemmin 

EU-rahoituksessa.



• Järjestimme yhdessä Turun Eurooppanuorten, Eurooppalaisen Varsinais-
Suomen ja Schuman-seuran kanssa EU-vaalipaneelin Turun 
kaupunginteatterin lämpiössä Eurooppa-päivän kynnyksellä 7.5.2024

• Vaalipaneeliin osallistuivat

• Li Andersson (Vas.), Vasemmistoliiton puheenjohtaja ja kansanedustaja

• Piia Elo (SDP), Turun apulaispormestari 

• Katriina Hiippavuori (KD), poliittinen avustaja 

• Vilhelm Junnila (PS), kansanedustaja

• Piia Koriseva (Kesk.), yrittäjä ja luennoitsija 

• Ville Niinistö (Vihr.), Euroopan parlamentin jäsen 

• Henna Virkkunen (Kok.), Euroopan parlamentin jäsen  

• Nicke Wulff (RKP), rehtori. 

• Moderaattorina toimivat eduskuntatutkimuksen keskuksen johtaja Markku 
Jokisipilä sekä Turun Eurooppanuorten puheenjohtaja Lilli Louhikoski.

• Panelistit ottivat kantaa Turulle ja Varsinais-Suomelle keskeisiin EU-
kysymyksiin kuten Länsiradan edistämiseen, vihreän siirtymän jatkoon sekä 
Saaristomeren tilan edistämiseen EU:ssa. Panelisteilta kysyttiin myös 
heidän näkemyksistään mm. Suomen EU-ennakkovaikuttamisen 
onnistumisesta, EU:n yhteisvelasta, tulevista unionin painopisteistä sekä 
maahanmuutosta. 

• Tilaisuuden tavoitteena oli lisätä EU-keskustelua parlamenttivaalien alla, ja 
siinä onnistuttiin. Tilaisuus keräsi yhteen lähes satapäisen yleisön. 

EU-vaalipaneeli Turussa



EU:n tuleva suunta kaupunkien 
näkökulmasta -keskustelu

• Eurooppa-toimisto järjesti yhdessä Kuntaliiton Brysselin toimiston 
kanssa ”EU:n tuleva suunta kaupunkien näkökulmasta” -
paneelikeskustelun Turun Eurooppa-foorumissa 28.8. 

• Panelistit:

• Piia Elo, apulaispormestari, Turun kaupunki

• Mari Vaattovaara, professori & kaupunkitutkimusinstituutin johtaja, 
Helsingin yliopisto

• Moderaattorina toimivat Eurooppa-toimiston päällikkö Saara Nuotio-
Coulon ja Kuntaliiton Brysselin toimiston johtaja Ilari Havukainen.

• EU-päätökset vaikuttavat merkittävällä tavalla kaupunkeihin: 
Kuntaliiton tuoreen selvityksen mukaan kuntien päätösasioista 
keskimäärin 45 % juontaa juurensa EU:hun. 

• Keskustelun tavoitteena oli tuoda esiin kaupunkien ääntä EU-
keskustelussa ja sitä, mitä kaupungit haluavat EU:lta. Aihe on erittäin 
ajankohtainen komission työohjelmaa sekä tulevia rahoituskehyksiä 
sorvattaessa. Tilaisuudessa keskityttiin erityisesti vihreän siirtymän 
jatkoon ja sen toimeenpanoon sekä kaupunkien EU-rahoituksen 
tarpeisiin.  

© Jaska Poikonen



• Komission tutkimus- ja innovaatiopääosaston pääjohtaja Marc 
Lemaître sekä ympäristöpääosaston apulaispääjohtaja ja 100 
hiilineutraalia kaupunkia -mission johtaja Patrick Child vierailivat 
Turussa Eurooppa-foorumin yhteydessä Eurooppa-toimiston 
kutsumana. 

• Vierailujen tarkoituksena oli kertoa Turun ja Varsinais-Suomen 
aktiivisuudesta ja tekemästä työstä EU-missioiden saralla, sekä 
vaikuttaa missioiden tulevaisuuteen. 

• Marc Lemaîtren vierailu toteutettiin yhteistyössä Turun alueen 
korkeakoulujen kanssa. Vierailunsa aikana Lemaître tapasi mm. 
yliopistojen ja ammattikorkeakoulujen rehtorit, pormestari Minna 
Arveen sekä apulaispormestari Elina Rantasen.

• Patrick Childin ohjelma piti sisällään mm. vierailun Kakolan
jätevedenpuhdistuslaitokselle, joka on puhdistus- ja 
energiatehokkuudessaan Euroopan huippua. Lisäksi Child oli 
pääpuhujana Turun ilmastofoorumissa, joka järjestettiin Eurooppa-
foorumin yhteydessä. 

© Jaska Poikonen

EU-missioiden 
vaikuttamistyötä Turussa



• Komissio myönsi ”Mission label”-tunnustuksen Turulle sen 
tekemästä ilmastotyöstä ja EU:n kaupunkimissioon liittyvän 
ilmastokaupunkisopimuksen laatimisesta.

• Pormestari Minna Arve puhui 15.3. kaupunkien ”Translating the EU 
Green Deal into Local Action” -tapahtumassa  ja toi esiin Turun 
energiasiirtymää ja kaupungin tekemiä energiainvestointeja. Arve puhui 
myös 11.6. EU:n kestävän energian teemaviikon avaustilaisuudessa 
tuoden esiin kaupunkien ja yritysten yhteistyön molemminpuolisia 
hyötyjä.

• Turun ilmastojohtaja Risto Veivo oli puolestaan mukana 9.–14.4. 
järjestetyssä New European Bauhaus -tapahtumassa kertomassa 
Skanssiin rakentuvasta biodiversiteettipuistosta.

• Pormestari Minna Arve valittiin Eurocitiesin ilmastoasioista 
vastaavaksi varjokomissaariksi. Varjokomission tarkoituksena on 
tuoda kaupunkien näkökohtia EU-agendalle. Arve osallistui 
varjokomissaariroolissaan eurooppalaisten kaupunkien 
huippukokoukseen Strasbourgissa 21.-22.10. ja johti pyöreän pöydän   
-keskusteluja eurooppalaisten kaupunginjohtajien ja meppien välillä.  

Turun ilmasto- ja ympäristötyö 
näkyvästi esillä Brysselissä



• Varsinais-Suomeen saatiin vuonna 2023 alkaneisiin EU-

hankkeisiin yhteensä lähes 73 miljoonaa euroa vuonna. 

Summa lähes kaksinkertaistui edellisvuoteen verrattuna.

• Yhteensä 398 hankkeeseen osallistui kaikkiaan 241 eri 

toimijaa Varsinais-Suomesta. 

• Suurimpia yksittäisiä tuensaajia olivat alueen korkeakoulut ja 

erityisesti Turun yliopisto, jonka osuus koko Varsinais-Suomen 

EU-rahoituksesta oli lähes   35 %. 

• Nousu johtui erityisesti EU:n kilpailluista erillisohjelmista 

saadun rahoituksen kasvusta. 

• Eurooppa-toimiston vuosittain tekemä selvitys oli nyt jo 8. 

maakunnan EU-rahoitusta kartoittava selvitys.

Toimija Hankkeiden lkm. Hanketuki yht.

Turun yliopisto 53 25 073 652,02 €

Turun ammattikorkeakoulu 55 9 893 757,47 €

Åbo Akademi 15 4 795 849,75 €

Turun kaupunki 16 3 965 777,37 €

Cadmatic Oy 1 1 595 325,00 €

Business Turku Oy 12 1 585 335,76 €

Varsinais-Suomen liitto 8 1 563 040,37 €

Awake.AI Oy 2 1 248 549,88 €

Valmet Automotive EV Power Oy 3 1 089 375,00 €

Yrkehögsskolan Novia 4 1 088 570,84 €
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Alue- ja kaupunkipolitiikka

Konteksti

Aluepolitiikan osalta keskityimme pitkälti tulevaan 2028-2034 EU-rahoituskauteen 

vaikuttamiseen. Vuoden mittaan vahvistuneet näkemykset komission suunnitelmista keskittää 

rakennerahastot jäsenvaltioille allokoitavaan kansalliseen kirjekuoreen herättivät huolta alue- ja 

kaupunkitoimijoissa ympäri Euroopan. Keskeisenä huolenaiheena olivat rahoituksen selkeä 

väheneminen sekä aluelähtöisyyden ja maakuntien roolin heikkeneminen. 

Oma edunvalvonta

• Apulaispormestari Elina Rantanen osallistui 10.10. Euroopan alueiden ja kaupunkien 

teemaviikon ”Cohesion policy at a crossroads: How to strengthen territorial cohesion and EU 

competitiveness at the same time?” -paneelikeskusteluun yhdessä mm. koheesiopolitiikasta 

vastaavan komissaarin Elisa Ferreiran kanssa.  

Kuutoskaupunkien yhteistyö 

• Suomen kuuden suurimman kaupungin johtajat, pormestari Minna Arve mukaan lukien,  

tapasivat Strasbourgissa eurooppalaisten kaupunginjohtajien huippukokouksen yhteydessä 

suomalaismeppejä 22.10. 

• Yhteisessä tiedotteessa kuutoskaupungit vaativat, että tulevissa EU:n budjettikeskusteluissa 

Suomi pyrkii vahvistamaan entisestään kaupunkien roolia EU-politiikassa ja lisäämään 

aluelähtöisyyttä sen toimeenpanossa.  

© Valter Stjernberg



Etelä- ja Länsi-Suomen alueiden (ELSA) edunvalvonta

• 11 maakunnan yhteistyön tiivistymisen myötä osallistuimme aktiivisesti ELSA-työnyrkin 

kokouksiin ja olimme mukana muotoilemassa edunvalvonnan pääviestejä: 

1. Rakennerahastot ovat keskeisessä asemassa paikallisten innovaatioekosysteemien 

tukemisessa ja kilpailukyvyn edistämisessä. 

2. Rakennerahastojen toimien tulee olla aluelähtöisiä ja rahoituksesta tulee päättää alueilla, 

sillä alueilla tunnetaan parhaiten alueen toimijoiden tarpeet.

3. Rakennerahastojen tukea tarvitaan jatkossakin kaikilla alueilla, sillä innovatiivisten 

alueiden sisälläkin on heikosti toimeentulevia alueita. 

• Edunvalvontamatka 1.-2.7. Brysseliin: Veimme ELSA-viestejä mm. DG REGIOn Peter 

Berkowitzille sekä DG EMPLin Daniel Woehlille. 

EURegions4Cohesion

• Olemme mukana eurooppalaisten alueiden koheesiopolitiikan jatkoa puolustavassa aloitteessa, 

jonka koordinaattoreina toimivat Emilia-Romagnan sekä Nouvelle-Aquitainen alueet. Vuoden 

loppuun menneessä aloitteeseen oli liittynyt yhteensä 144 aluetta 17 jäsenmaasta. 

• Alueiden rooli on noussut erityisesti tämän aloitteen myötä esiin Brysselin keskusteluissa. 

• Toimia: 

• Yhteiskirjeet komission puheenjohtaja Ursula von der Leyenille, budjettikomissaari Piotr

Serafinille, koheesiokomissaari Serafin Fittolle sekä sosiaalisesta pilarista vastaavalle 

komissaari Roxana Mînzatulle.

• Mepeille suunnattu tapahtuma Euroopan parlamentissa 2.10. 

Alue- ja kaupunkipolitiikka

© Valter Stjernberg



Alue- ja kaupunkipolitiikka

PowerRegions-aloite

• Varsinais-Suomen liitto on myös mukana 74 Euroopan kehittyneimmän alueen 

yhteisaloitteessa, jonka kantavina voimina toimivat Baijerin ja Ala-Itävallan alueet.

• Yhteisessä kannanotossa todetaan mm. että myös kehittyneet alueet tarvitsevat 

koheesiovaroja. Maakuntajohtaja Jyri  Arponen osallistui 20.11. Power Regions -

kannanoton julkistustilaisuuteen, jossa kannanotto luovutettiin DG REGIOn pääjohtajalle 

Themis Christophidoulle. 

Local Alliance

• Osallistuimme eurooppalaisten kaupunki- ja alueverkostojen (ICLEI, Eurocities, CEMR 

jne.) yhteisen MFF-kannanoton valmisteluun.

© Valter Stjernberg



Länsirata

Konteksti

• Euroopan laajuisia liikenneverkkoja koskevan TEN-T-asetus astui voimaan kesäkuussa. 

Länsirata sijaitsee ns. laajennetulla ydinverkolla ja sen valmistumisen tavoitevuosi on 2040.

• Länsiradalle haettiin tammikuussa CEF Liikenne -hausta 176 miljoonaa euroa koko yhteysvälin 

rakentamissuunnitteluun sekä yhteysvälien Espoo–Hista- ja Salo–Hajala-rataosuuksien 

rakentamiseen. Hanke arvioitiin monelta osalta erittäin hyväksi, mutta se jäi ilman rahoitusta.

• Hakemuksen yhteydessä teetetty, EU-mallin mukaisesti tehty kustannus–hyöty-laskelma 

osoittaa Länsiradan kannattavuuden ja sosioekonomisten hyötyjen olevan hyvät.

Länsirata

• Länsirata oli esillä eurooppalaista liikennepolitiikkaa käsittelevässä Connecting Europe Days

-tapahtumassa 2.–5.4. Tapahtuma kokosi yhteen yli 3700 liikennealan toimijaa ympäri 

Eurooppaa.

• Pormestari Minna Arve puhui tapahtuman avauspaneelissa, jossa keskityttiin uuteen 

TEN-T-asetukseen. 

• Tapahtuman yhteydessä tapasimme Skandinavia–Välimeri-ydinverkkokäytävän 

koordinaattorin Pat Coxin sekä komission ja LVM:n virkamiehiä Länsiradan tiimoilta. 

• Edustimme Turkua ja Varsinais-Suomea Skandinavia–Välimeri-ydinverkkokäytävän kokouksissa 

huhtikuussa ja marraskuussa. 

• Vastasimme lukuisiin TEN-T-lainsäädäntöä ja CEF-rahoitusinstrumenttia koskeviin 

toimeksiantoihin ja kyselyihin. 

© VR Group
© Joakim Honkasalo



Vihreä siirtymä

Konteksti

• Seurasimme neuvotteluja viimeisistä Green Deal -lainsäädäntöaloitteista, ennallistamisasetus 

mukaan lukien, ja käänsimme katseemme tulevaan EU:n vihreän siirtymän agendaan 

vaikuttamiseen. Uuden komission myötä painopiste siirtyi ilmasto- ja ympäristötyöstä EU:n 

kilpailukyvyn vahvistamiseen ja teollisuuden vihreään siirtymään.

Ilmasto

• Yksi vuoden kohokohdista oli 21.3. komission myöntämä ”Mission label” -tunnustus Turulle 

ilmastotyöstä ja kaupungin tekemästä ilmastokaupunkisopimuksesta. 

• Työ kaupunkimission parissa poiki loppuvuodesta Turulle toisen pilottirahoituksen Intact -

hankkeelle, jossa toteutetaan sidosryhmien osallistamista ilmastotyöhön yhteistyössä Nantesin 

kaupungin kanssa.

• Pormestari Minna Arve vei vihreästä siirtymästä vastaavalle komission varapj. Maroš

Šefčovičille konkreettisia ehdotuksia Green Dealin jatkosta ja kaupunkien rahoituksesta. Arve 

osallistui ainoana kaupunginjohtajana Šefčovičin korkeantason vihreän siirtymän dialogiin. 

• Eurooppa-foorumin yhteydessä promosimme Turun ilmasto-, ympäristö- ja 

kaupunkikehitystyötä sekä alueen EU:n Green Deal -missioiden parissa tekemää työtä 

komission korkea-arvoisille johtajille Marc Lemaîtrelle ja Patrick Childille. Tapaamisten 

tavoitteena oli vaikuttaa erityisesti jatkoon ja tulevaan EU:n kaupunkikehitysrahoitukseen.

• Pormestari Minna Arveen puheenvuorot keskeisissä isoissa EU-tapahtumissa puhujana sekä 

Eurocitiesin varjokomissaarin roolissa toivat näkyvyyttä Turun ympäristö- ja ilmastotyölle.   

©  Antti Vaalikivi© Antti Vaalikivi



Ympäristö

• Lainsäädäntöpuolella jatkoimme vaikuttamista luonnon ennallistamisasetukseen, joka lopulta 

hyväksyttiin ja astui voimaan elokuussa. Suomen kansallisen ennallistamissuunnitelman 

valmistelu käynnistettiin marraskuussa. Teimme yhteistyötä Eurocitiesin kanssa asetuksen 

tukemiseksi neuvotteluvaiheessa. Tuimme taustatahojamme kansallisen 

ennallistamissuunitelman valmisteluprosessiin aloituksessa.

• Varsinais-Suomen ympäristöviranhaltijat vierailivat Brysselissä 9.-11.4. Järjestimme 

ohjelman, johon kuului komissio- ja meppitapaamisia sekä opinto- ja verkostoitumisvierailut 

Brysselin ja Mechelenin kaupunkeihin niiden ilmasto- ja ympäristöhankkeisiin tutustuen.

• Turun ilmastojohtaja Risto Veivo oli mukana 9.–14.4. järjestetyssä New European Bauhaus -

tapahtumassa kertomassa Skanssiin rakentuvasta biodiversiteettipuistosta.

• Osallistuimme apulaispormestari Elina Rantasen sekä Niina Ruuskan ja Antti Mäkelän 

kanssa Eurocities Environment Forumin kokoukseen, jossa käsiteltiin ennallistamisasetuksen 

kaupunkeja koskevia indikaattoreita sekä EU:n tulevaa ilmasto- ja ympäristöagendaa. 

Rantanen puhui useassa paneelissa tuoden esiin mm. hyviä käytäntöjä kaupunkilaisten 

ympäristötyöhon osallistamisesta Turussa sekä kaupunkien tärkeää roolia tulevassa puhtaan 

teollisuuden agendassa.

Vihreä siirtymä

© Antti Vaalikivi



Kiertotalous

• Osallistuimme Varsinais-Suomen puolesta 15.–18.4. Brysselissä järjestetyn World Circular

Economy Forumin yhteisen Suomi-ständin ja tapahtumien valmisteluun. Paimiolaisen 

yritystekstiileitä uudeksi tekstikuiduksi kierrättävä Rester Oy:n toimitusjohtaja Joachim 

Colliander kertoi yrityksen toiminnasta ständillä sekä Nordic Circular Hotspotin sessiossa. 

Vety

• Järjestimme yhdessä informal Baltic Sea Groupin (iBSG) ja CPMR:n Itämerikomission kanssa 

EU:n vetyviikolla 20.11. tilaisuuden Itämeren alueen vetyalan kehittämisestä Euroopan 

parlamentissa. Varsinais-Suomen maakuntajohtaja Jyri Arponen toi esiin omassa 

puheenvuorossaan Varsinais-Suomen potentiaalia vetytaloudessa. 

• Osallistuimme aktiivisesti Turun vetyverkoston kokouksiin ja toimme viimeisimmät EU-kentän 

kuulumiset.

• Osallistuimme CPMR:n vetylaaksoihin liittyvän kannanottopaperin laatimiseen.

Vihreä siirtymä

© Antti Vaalikivi



Ruoka

Konteksti

• Innovatiiviset ruokaketjut on yksi Varsinais-Suomen älykkään erikoistumisen kärjistä.

• Varsinais-Suomelle myönnettiin EU:n alueellinen innovaatiolaakso -
status ruokakehittämisen ja ruokaturvan saralla. Sen avulla tavoitellaan jatkossa maakunnan 
toimijoille lisää näkyvyyttä eurooppalaisilla alustoilla ja uusia hankemahdollisuuksia.

Kansainvälisen yhteistyön aktivointi verkostojen kautta

• Varsinais-Suomi on Euroopan alueiden ruoka-, maatalous- ja metsätalousverkoston (ERIAFF) 
jäsen vuodesta 2020 ja Eurooppa-toimisto koordinoi verkoston alaista kasvipohjaisten 
proteiinien työryhmää. 

• Osallistuimme ERIAFF:in vuosikokoukseen kesäkuussa Seinäjoella yhdessä Varsinais-
Suomen liiton Salla-Maria Lauttamäen, Valonian Silja Ngobesen sekä Turun yliopiston 
ravinto- ja ruokatutkimuskeskuksen Minna Stormin ja Ella Välimäen kanssa. 

• Eurooppa-toimisto osallistuimme Varsinais-Suomen ruokakehittäjien verkoston kokoukseen 
tuoden päivityksiä ERIAFF-verkostosta sekä EU-yhteistyö- ja rahoitusmahdollisuuksista. 

© Abo Creatives
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Saaristomeri

Konteksti

• Saaristomeren tilan parantaminen pitkällä aikavälillä vaatii EU:n maatalouspolitiikan 

uudistamista ja vaikuttavampia tukikeinoja maatalouden ravinnevalumien vähentämiseksi.

• EU:n maatalouspolitiikka on murroksessa komission valmistellessa ehdotuksia tulevan EU-

ohjelmakauden rahoitus- ja tukimekanismeille. Komissio julkaisi syyskuussa EU:n maatalouden 

tulevaisuudesta käydyn strategisen vuoropuhelun loppuraportin, jossa listataan periaatteita ja 

suosituksia maatalouspolitiikan uudistamiseksi.

Edunvalvonta

• MMM Agronomi ja maanviljelijä Tero Sarkala toimi työkokeilijana Eurooppa-toimistossa loka-

marraskuun ajan ja tuki toimistoa maatalouspolitiikkaan liittyvässä vaikuttamistyössä.

• Laadimme yhdessä ”Saaristomerinyrkin” (Turku, V-S liitto, V-S ELY-keskus) kanssa EU-päättäjille 

ja Brysselin sidosryhmille suunnatun kannanoton Saaristomeren tilan parantamiseksi. 

• Tapasimme asian tiimoilta mm. MEP Elsi Kataisen tiimiä, DG AGRI:n virkamiehiä sekä MTK:n 

Brysselin toimiston edustajia.

• Teimme yhteistyötä Baltic Sea Action Groupin kanssa Turun ja V-S liiton allekirjoittaman CAP-

aloitteen tiimoilta. Osallistuimme aloitteen lanseeraustilaisuuteen parlamentissa 11.12.

EU-missiot

• EU:n merimissio, maaperämissio ja ilmastonmuutokseen sopeutumisen missio tarjoavat 

osaltaan työkaluja ja rahoitusta Saaristomeren tilan parantamiseen tähtäävään kehitystyöhön. 

Seurasimme missioiden tarjoamia rahoitusmahdollisuuksia ja tuimme taustatahojemme 

osallistumista niihin.



EU-rahoituksen tuki

• Jatkoimme maaliskuussa 2023 aloitettua Varsinais-Suomen kuntien EU-rahoitusverkoston

koordinointia yhdessä Varsinais-Suomen liiton, Valonian ja Turun ammattikorkeakoulun 

kanssa. Säännöllisten tapaamisten tavoitteena on jakaa tietoa kuntien EU-

rahoitusmahdollisuuksista ja madaltaa kynnystä hakuihin osallistumisen suhteen. 

Infotilaisuuksia järjestettiin vuoden mittaan 9 kertaa.

• Turun ulkoisen rahoituksen ennakointiekosysteemin säännöllisiä kokouksia jatkettiin 

vuonna 2024 Turun kaupungin, Valonian, Turun ammattikorkeakoulun ja Turun yliopiston 

kanssa.

• Järjestimme Turun hankekehitysyksikön kanssa 26.2. EU:n 

missiorahoitusmahdollisuuksista infon ja hankekehitystyöpajan alueen toimijoille. Turun 

kaupunki osallistui kumppanien kanssa neljään kaupunkimission hakuvalmisteluun (dl 

helmikuussa 2025) ja Varsinais-Suomi maaperämission Living lab -hankevalmisteluun.

• Olimme mukana uusien hankehakemusten ideoinnissa ja valmistelussa ja vastasimme 

vuoden aikana useisiin rahoitukseen liittyviin toimeksiantoihin.

• Järjestimme kesäkuussa Small and Medium Sized Cities -hanke- ja 

verkostoitumistyöpajan Brysselissä yhteistyössä muiden aluetoimistojen kanssa. Mukana 

Turusta Misa Tuomala ja Valoniasta Katariina Yli-Heikkilä. 



Verkostot



• Eurooppa-toimiston vastuulla 

(Saara) on toimia Turun 

yhteyshenkilönä järjestön 

suuntaan. 

• Pormestari Minna Arve toimi

verkoston ilmastoasioista 

vastaavana varjokomissaarina.

• Järjestimme 30.9. Eurocities-

infotilaisuuden postituslistalla 

oleville kaupungin työntekijöille.

• Osallistuimme

• 29.-31.5. 

vuosikokoukseen Cluj-

Napocassa

• 21.-22.10. European 

Mayors’ Summitiin

Strasbourgissa

• 13.-15.11. Environment 

Forumiin Wienissä

• Osallistuimme kannanoton 

valmisteluun 

ilmastonmuutokseen 

sopeutumisesta ja FP10:stä.

• Toimimme aktiivisesti eri 

työryhmien vetäjänä:

1. Smart Cities Working

Group (Miia)

2. Blue Economy Working

Group (Saara)

3. Adaptation Taskforce

(Miia)

• Työryhmän vetäjävastuu 

mahdollistaa ennakkotietojen 

vaihtamisen politiikka-

aloitteista ja tulevista 

aikatauluista komission 

virkamiesten ja kollegoiden 

kesken, 

yhteistyömahdollisuuksia 

rahoitushakujen suhteen sekä 

vaikuttamiskanavan mm. 

yhteisten positiopapereiden 

kautta.  

• Osallistuimme kannanoton 

valmisteluun EU-missioista 

tulevassa tki-puiteohjelmassa.

• Toimimme Plant-based

proteins -työryhmän 

vetäjänä ja osallistumme 

koordinaatiokomitean 

kokouksiin Varsinais-

Suomen edustajana 

(Miia).

• Teimme tiivistä 

yhteistyötä ICLEI:n

Brysselin toimiston 

kanssa edunvalvonnan 

tiimoilta (mm. tulevan 

komission agenda ja 

tulevaan 

rahoituskehykseen 

vaikuttaminen) sekä 

tuimme pormestaria 

Brysselissä European 

Regional Executive

Committee -kokouksessa. 

• Eurooppa-toimisto (Saara) 

toimii verkoston 

yhteyshenkilönä ja 

koordinaatioryhmän 

jäsenenä.

• Järjestimme Scandria

Alliance -infotilaisuuden 

13.9. Turun kaupungin 

liikennepuolen 

työntekijöille. 



Viestintä

Verkkosivut
• Verkkosivuilla www.turkueuoffice.fi julkaistiin vuoden aikana 

yhteensä 63 uutista ajankohtaisista EU-aiheista. 

• Lisäksi julkaistiin 42 viikoittaista EU-toimielinten 

esityslistakatsausta.

452
UUTIS-

KIRJEEN 

TILAAJAA

619
KV-UUTIS-

KIRJEEN 

TILAAJAA

389

56

Uutiskirjeet
• Sähköinen uutiskirje lähetettiin vuoden aikana 10 kertaa. 

Luetuimpia juttuja olivat muun muassa uutiset Varsinais-Suomeen 

saaduista EU-rahoituksista, kuukausittaiset kuulumiset sekä EU-

hankkeet tutuiksi -juttusarja. 

• Kansainvälinen uutiskirje, joka kokoaa yhteen Turun, Varsinais-

Suomen liiton, Business Turun, Centrum Balticumin, Turun 

korkeakoulujen sekä Turun sataman ajankohtaisia uutisia, 

lähetettiin 2 kertaa vuoden 2024 aikana. 

Sosiaalinen media
• Toimiston @TurkuEUoffice X-tilin toiminta lopetettiin. 

• Sosiaalisen median viestintää siirrettiin enemmän toimiston 

LinkedIn-tilin @ Turku-Southwest Finland European Office puolelle. 

Tilillä oli vuoden lopussa 228 seuraajaa. 

• Instagram-tilin @turkueuoffice toiminta jatkui aktiivisena ja 

seuraajamäärä kasvoi vuoden aikana. Vuoden lopussa tilillä oli 389 

seuraajaa. Feed-julkaisuja tehtiin yhteensä 56.

EU-hankkeet tutuiksi
• EU-hankkeet tutuiksi -juttusarjan tavoitteena on kertoa 

erilaisista varsinaissuomalaisten toimijoiden EU-hankkeista 

ja madaltaa kynnystä EU-ohjelmiin osallistumisen suhteen. 

• Vuonna 2024 EU-hankkeet tutuiksi 

-juttusarjassa esiteltiin 10 eri varsinaissuomalaista EU-

hanketta. 

• Juttusarjan tekeminen on Eurooppa-toimiston 

harjoittelijoiden vastuulla.

63
UUTISTA

SEURAAJAA

IG:SSÄ

POSTAUSTA

IG:SSÄ

http://www.turkueuoffice.fi/
https://twitter.com/TurkuEUoffice
https://www.instagram.com/turkueuoffice/


Kevään tapahtumia ja delegaatioita

Translating the EU 

Green Deal into Local 

Action, Bryssel 15.3. 

European Summit of 

Regions & Cities, Mons, 

18.-19.3.

Connecting Europe 

Days, Bryssel, 2.-5.4.

New European 

Bauhaus Festival, 

Bryssel, 9.-14.4.

Lounais-Suomen 

ympäristönsuojelupäälliköi-

den opintomatka, Bryssel 

ja Mechelen, 9.-11.4.

Cohesion Forum, 

Bryssel, 11.-12.4.



Kevään ja kesän tapahtumia

World Circular Economy 

Forum, Bryssel, 15.-18.4.
Turun vaalipaneeli 7.5.

Small and Medium 

Sized Cities -työpaja, 

Bryssel, 22.-23.5.

Eurocitiesin vuosikokous, 

Cluj Napoca, 29.-31.5.
ERIAFF-vuosikokous, 

Seinäjoki, 10.-14.6.

EU Sustainable Energy 

Week, Bryssel, 11.-13.6.



Syksyn tapahtumia ja delegaatioita

Eurooppa-foorumi 

Turussa, 28.-30.8.

Aluetoimistojen MEP-

aamiainen, Bryssel, 

10.9.

CPMR:n vuosikokous, 

Gozo, 2.-4.10.

European Week of 

Regions and Cities, 

Bryssel, 7.-10.10.

European Mayors’ Summit, 

Strasbourg, 21.-22.10.

Eurocities Environment 

Forum, Wien, 13.-15.11. 



Syksyn tapahtumia ja delegaatioita

Hydrogen in the Baltic 

Sea Area -seminaari, 

Bryssel, 20.11. 

Power Regions of 

Europe, Bryssel 20.11. 



Yhteystiedot

Vieraile verkkosivuillamme

www.turkueuoffice.fi

Tilaa Eurooppa-toimiston uutiskirje täältä

ja Turun kansainvälinen uutiskirje täältä

Seuraa meitä sosiaalisessa mediassa:

Turku-Southwest Finland European Office 

turkueuoffice

Saara Nuotio-Coulon

Eurooppa-toimiston päällikkö

+32 498 103 271

saara.nuotio-coulon@turku.fi

Miia Paananen-Docx

EU-erityisasiantuntija

+32 498 161 588

miia.paananen-docx@turku.fi

Turun ja Varsinais-Suomen Eurooppa-toimisto

Rue du Luxembourg 3

1000 Bryssel

european.office@turku.fi

http://www.turkueuoffice.fi/
https://eurooppatoimisto.turku.fi/?dt=1597995
https://eventsnewsletter.turku.fi/
https://be.linkedin.com/company/turku-southwest-finland-european-office
https://www.instagram.com/turkueuoffice/
mailto:saara.nuotio-coulon@turku.fi
mailto:miia.paananen-docx@turku.fi
mailto:European.office@turku.fi
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